
Zápis z valného shromážďení Československého sdružení uživatel ˚u TEXu
konaného dne 12. 10. 1997

Valné shromážďení bylo zahájeno ve 14.00 hod na p˚udě fakulty informatiky MU v Brňe.
P̌red tím, v dopoledních hodinách, zde proběhla p̌rednáška Phila Taylora o projektu NTS a
o ε-TEXu. P̌rednášku ve spolupráci s fakultou informatiky uspořádalCSTUG. Vstup byl otev̌ren
pro věrejnost. V kuloárech se rozdávaly pozvánky na EuroTEX98 ve St. Malo, Bretagne.

Valného shromážďení se zú̌castnilo 30̌rádnýchčlenů sdružení, p̌revážňe z Brna.
Petr Sojka informoval v rámci zprávy ǒcinnosti o aktivitách jednotlivýcȟclenů výboru.

Dǎrí se vydávat Zpravodaj díky panu Wagnerovi ačasopis dokonce dostal přiděleno ISSN. Rov-
něž administrativní zázemíCSTUGu se zlepšilo zvláště díky panu ing. Váchovi a paní ing. Vá-
chové. Neplatícím̌clenům sdružení byla zaslána sčasopisem 1–2/97 upomínka a připravuje se
aktualizace databázečlenů. Členství budou zbaveni dlouhodobě neplatící̌clenové a z databáze se
odstraní p̌rípadňe neexistující položky. Výbor se rozhodl zvýšitčlenské p̌rísp̌evky individuálním
členům vzhledem k postupující inflaci na 120 Kč pro studenty a 240 Ǩc pro ostatní.̌Clenský
přísp̌evek1 500 Kč pro kolektivníčleny (základní a střední školy platí500 Kč) zůstává nezm̌e-
něn. Nová výšěclenských p̌rísp̌evků platí od roku 1998. Po třičtvrtěletém úsilí se podařilo pře-
vzít agendu po minulém předsedoviCSTUGu. Povedlo se zorganizovat přednášku o typografii
doc. Rajlicha v minulém roce a nyní přednášku dr. Philipa Taylora. Nepodařilo se zrealizovat
pozvání dr. Franka Mittelbacha. Valné shromáždění zprávu ǒcinnosti schválilo plným pǒctem
hlasů.

Ve zpráv̌e o hospodǎrení byli p̌rítomníčlenové seznámeni se stavem účtuCSTUGu a s p̌rí-
jmy a výdaji uskutěcněnými v období od 1. 1. do 30. 9. 1997. Na účtu je p̌res půl miliónu korun,
což jsou peníze, které získalCSTUG již dávno v letech minulých při pořádání mezinárodní kon-
ference EuroTEX92. Také se ušetřilo z dob, kdy Zpravodaj vycházel nepravidelně. Poslední dva
roky byl rozpǒcetCSTUGu deficitní, protože od roku 1995 bylo schváleno snížení přísp̌evku ko-
lektivním členům z původních4 000 Kč měsí̌cně na1 000 Kč. Pokud se podaří vydat další dv̌e
čísla Zpravodaje pro letošní rok (číslo 3 už je p̌ripraveno k tisku), pak se odhaduje deficit pro
letošní rok na 25 tisíc Ǩc (bez výdaj˚u na TBN). Na druhé straně se letos dǎrí mnohem úsp̌ešňeji
(za cenu zvýšeného administrativního úsilí) vybíratčlenské p̌rísp̌evky. V roce 1997 vstoupilo do
řad CSTUGu 99 nových individuálnícȟclenů a 1 kolektivníčlen. Je registrováno 41 platících
(z 59 celkem) kolektivnícȟclenů a 297 platících (z 513 celkem) individuálníchčlenů.

Valné shromážďení vzalo tuto zprávu na vědomí s výhradami, že neexistuje zpráva revi-
zora. Proto bude schválení hospodařeníCSTUGu odloženo na p̌ríští valné shromážďení, až bude
existovat zpráva revizora.

Zprávu revizora pana Stanislava Hojka (naposledy volený v roce 1993) za období 1. 1.
1993 až 30. 6. 1996 vzalo shromáždění na v̌edomí. Dále se p̌ristoupilo k volb̌e nových revizor˚u.
Pan Wagner navrhl za revizora pana Josefa Ročka a dále padl návrh přijmout do této funkce
pana Tomáše Hálu. Oba kandidáti byli přítomni na jednání a svou kandidaturu potvrdili. Podle
čl. 8 (Organizǎcní struktura sdružení) stanov jsou revizoři kontrolními orgány a jsou volení val-
ným shromážďením. Jejich pǒcet není ve stanovách zakotven. Valné shromáždění schválilo oba
navrhované kandidáty do funkce revizora.
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K otázce vydání TEXbooku naruby autora Petra Olšáka předseda Petr Sojka stručně shr-
nul soǔcasný postoj výboru. Na dílo existuje poměrňe pozitivní recenze pana Pazdziory a dále
je dílo pozitivňe p̌rijímano výborem i TEXovskou komunitou. Výbor se rozhodl (na posledním
zasedání z 6. 10. 1997) podpořit vydání okamžitým odkoupením 400 ks výtisk˚u z nákladu, po-
kud bude nakladatel účtovat ze jeden kus nejvýše 200 Kč. K tomuto rozhodnutí p̌rispěl výsledek
průzkumu zájmu formou závazných objednávek ve Zpravodaji 1–2/97. Po nejlevnější varianťe
je z tohoto pr˚uzkumu patrná okamžitá poptávka po 150 kusech, dražší varianta by znamenala
prodej 130 kus˚u a nejdražší 110 kus˚u. Výbor se necítí na to realizovat tento projekt sám jako
nakladatel.

S informací o možném nakladateli – edičním sťredisku MFF UK – vystoupil v krátké
zpráv̌e pan Ginzel. Sjednal finanční podporu projektu u zodpovědnýchčinitelů fakulty, ale upo-
zornil, že existuje p̌rekážka: Knížka by m̌ela jen lepenou vazbu a vhledem k limitu 320 stránek
na jednu vazbu by musela vyjít ve dvou dílech. Nejdříve by se o nákladu mohlo uvažovat na jaře
příštího roku. Proto p̌ripustil, že by bylo lépe, kdyby se nákladu ujal někdo, komu nestojí v cestě
tato technická omezení.

Dále vystoupil RNDr. Tomáš Hála, jednatel nakladatelství Konvoj. Oznámil, že poté, co
se dozv̌eďel o rozhodnutí výboru, že odkoupí 400 ks nákladu, jednal z Brna telefonicky na návrh
Petra Sojky p̌rímo s autorem Petrem Olšákem (v pátek 10. 10. večer) a dnes p̌red valnou hroma-
dou s ním dohodl všechny technické a další záležitosti. TEXbook naruby vydá a dohodnutý počet
kusů CSTUGu odprodá. Bude se jednat o pevnou vazbu V8 (tj. nikoli lepenou V2) a celá kniha
bude v jednom svazku. Pokud se vše bude dařit podle plánu, m˚uže se knížka dostat k prvním
čtená̌rům už na konci tohoto roku. Přítomní členové reagovali na toto oznámení pochvalným
zvukovým efektem.

Petr Olšák uvedl, že sice nebude stahovat zveřejněné varianty textu (dvi a ps), ale nebude
je nadále obnovovat. Z˚ustanou tedy ve staré verzi, zatímco nová verze, která se objeví v ná-
kladu, bude obsahovat opravy všech dosud známých chyb a dále dva nové příklady, které jsou
z pohledu autora d˚uležité. Klikací varianta PDF a soubor tbn.mac bude přesňe korespondovat
s novou tišťenou verzí, jejíž dvi a ps už nebude vystavováno.

Dále byl Petrem Sojkou nastíněn rámcový plán sdružení na příští období. Uvedl, žěcet-
nost veškerých aktivit naráží na problém v lidských zdrojích. Požádal všechnyčleny, aby si
překontrolovali své údaje o sobě v databázi, zvláště pak e-mailovou adresu. V plánučinnosti
uvedl podpǒrení vydání TBN a rozesláníčlenům podle závazných objednávek. Nadále se výbor
bude pokoušet organizovat r˚uzné zajímavé p̌rednášky (pokud mají ostatníčlenové podňety, jsou
vítány) a možná by se mohla podařit i akce pracovňe nazvaná víkend s TEXem. Uvažuje se o za-
ložení skupiny dobrovolník˚u kolem TEXu (volunteers). M̌el by se dotáhnout problém sCSTEXem,
zvlášťe sloǔcení používanéhoczech/slovak.sty s makrobalíkem Babel, který je součástí
Linuxových distribucí TEXu.

Michal Kuběcek referoval o technických problémech s reedicí starých Zpravodaj˚uCSTUGu
do elektronické podoby. Protože nejsou k dispozici tehdy použité vzory dělení slov a možná i
metriky tehdy použitých úprav font˚u, nedǎrí se text zalomit zcela stejně, jako v originálnícȟca-
sopisech. Také jsou problémy s virtualizací a převodem použitých font˚u pro formát Type1, který
je ve formátu PDF nutný.
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Na shromážďení byl p̌redstaven zástupcěCeské nadace pro podporu free software a byla
přislíbena spolupráce sCSTUGem.

Petr Olšák vystoupil v r˚uzném s informací, že v Žitné ulici je již vyprodán Jemný úvod
do TEXu (3. vydání p̌rekladu Doobova originálu). Ukázalo se, že v Brně u pana Marěcka je
ješťe 213 kus˚u, takže bude vhodné převéstčást tohoto množství do Prahy, pokud se v Praze
najde redistributor. Dále připomenul starý problém, že totiž neexistuje kvalitní korektor překlepů
(spell) pro UNIXovou platformu. Doporučil jednat s autory DOSové verze na jejich podmínkách
možnosti implementovat korektor do UNIXu. Informoval přítomné se svým zám̌erem p̌revést
TBN do anglǐctiny s cílem vytvǒrit anglickou PDF variantu a požádal shromáždění o p̌rípadnou
pomoc. Koněcně požádal, aby mu bylo přiděleno právo zápisu do moderované konferencečlenů
sdruženícstugm .

Petr Sojka upozornil na to, že databázečlenů spravovaná v Buďejovicích pozbyde koncem
tohoto školního roku své správce (dělali to studenti pod vedením Ládi Lhotky a tito studenti
končí studium). Zvažovala se možnost přesunu této databáze do Brna na fakultu informatiky
nebo do Prahy na elektrofakultu k Martinu Bílému.

Padla otázka po možnosti nákupu Adobe font library (zhruba 300 tisíc Kč). P̌rítomní došli
k záv̌eru, že to je pro sdružení příliš velká finaňcní částka a navíc by sdružení muselo tyto fonty
počeštit. Pǒcešťení pouze na TEXové úrovni (prosťrednictvím virtuálních font˚u) je sice možné,
ale nemá širší použitelnost mimo TEXovou komunitu. Na druhé straně existuje zpráva o existenci
podstatňe levňejšího CD-̌cka DTP Studia, kde by m̌ely být fonty pǒcešťeny a (prý) dob̌re. Někdo
z p̌rítomnýchčlenů p̌rislíbil vytvoření recenze tohoto CD-čka ve Zpravodaji.

UU: (Úsměvné Ukoňcení): Protože Petr Olšák inzeroval v listucstex autogramiádu
svého titulu TBN, byl v záv̌eru shromážďení promítnut ňekolikavtěrinový šot z filmu Výchova
dívek vČechách (zfilmovaný román Michala Viewegha). Na pozadí zní hlas: Nesnáším autogra-
miády. Starší paní podává autorovi knížku a praví: Tady mi to prosím podepište. Ne snad, že by
to dneska m̌elo ňejakou cenu, ale co když umřete. . .

Zápis provedl
Petr Olšák

Zápis ov̌ěril
Petr Sojka
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